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اسحـق ارزانـی

کارشناس امور بانکی:

آیا اعتبارسنجی در افزایش سرعت پرداخت 
تسهیلات موثر خواهد بود؟

 

اقتصادی

  - اقتصــادی  گــروه 
صدونوزدهمین نشســت شــورای 
گفت وگوی دولت و بخش خصوصی 
با دو مصوبه به کار خود پایان داد. در 
این نشست اعضای شورای گفت وگو 
تصویب کردند کــه تعرفه های ثبت 
اقلام دارویی )داروهای دامپزشکی، 
واکسن ها، افزودنی ها و ...( از دلاری 

به ریالی تغییر یابد.
مصوبه دیگر شورای گفت وگو 
بــه حوزه حمل ونقــل مربوط بود و 
مقرر شــد وزارت راه و شهرسازی 
مصوبه ســتاد تنظیم بازار در ســال 
۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ در ارتبــاط با افزایش 
قیمت بلیت به ترتیب ۲۵ و ۲۹ درصد 
را برای قطارهای ۵ ستاره مانند سایر 
قطارها حداکثر تا پایان ســال جاری 

ابلاغ کند.
بنابر آنچه در این نشست عنوان 
شد، اعضا در ابتدا روند قیمت گذاری 
قطارهای مســافری ۵ ستاره را مورد 

بررسی قرار دادند.
پــس از راه انــدازی قطارهای 
مسافری ۵ ســتاره، براساس مصوبه 
هیــأت مدیره شــرکت راه آهن و به 
اســتناد دســتورالعمل تعیین بهای 
بلیــت در این نــوع از قطارها، نظام 
قیمت گذاری بلیت براســاس عرضه 
و تقاضــای بازار تعیین شــد؛ اما به 
گفته فعالان این حوزه این شــرایط 
به تدریج تغییر کرد در سال های بعد 
دولت برای قیمت این نوع از قطارها، 

سقف قیمتی گذاشت.
در ادامه، ستاد تنظیم بازار نیز در 

ســال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ وارد میدان 
شد و به ترتیب مجوز افزایش قیمت 
۲۵ و ۲۹ درصــد را برای قطارهای ۵ 
ســتاره ارائه داد که از سوی شرکت 

راه آهن اجرایی نشد.
به باور فعالان بخش خصوصی 
مهم ترین امتیازی که سیاســت گذار 
برای راه اندازی قطارهای مسافری ۵ 
ســتاره از سال ۱3۹۵ و برای ترغیب 
ســرمایه گذاران بخــش خصوصی 
قائل شده است، قیمت گذاری آزاد و 
مبتنی بر عرضه و تقاضای بازار بوده 
اســت که متأسفانه مدتی است آن را 
رعایت نمی کند. بدون شک این نوع 
برخورد موجــب بی انگیزگی برای 

سرمایه گذاری خواهد شد.
نماینــده شــرکت راه آهن در 
واکنش به آنچه توسط فعالان بخش 
خصوصی تشــریح شد، خاطرنشان 
کــرد: زمانی که قطارهای ۵ ســتاره 
در کشور شــکل گرفتند که ضریب 
اشــغال قطارهای ایــران ۶۰ درصد 
بــود. از طرفی در نظام قیمت گذاری 
مصوب هم تأکید شــده که باید همه 
هزینه هــای لوکوموتیــو را بخــش 
خصوصــی پرداخت کند که در هیچ 
ســالی این اتفاق نیفتاد و دولت این 

هزینه ها را متقبل شد.
نکتــه دیگری که مــورد توجه 
قــرار گرفت این بود کــه اگر هزینه 
این بخش آزاد گذاشــته شود به دلیل 
پایین نگه داشــتن قیمت بلیت سایر 
قطارها، شــاهد یک شــکاف قیمتی 
عمیقی هســتیم که تبعات اجتماعی 

در پی دارد.
مصوبه ستاد تنظیم بازار 

لازم الاجراست
احسان خاندوزی -  وزیر اقتصاد 
و رئیس شورای گفت وگوی دولت و 

بخش خصوصی - با بیان اینکه مصوبه 
ســتاد تنظیم بازار لازم الاجراســت، 
گفــت: اگر عــدم تغییــر قیمت با 

مصوبات اولیه قرارداد موجب زیان و 
از بین رفتن انگیزه فعالیت شود، نشان 
می دهد که تنظیم گری قیمت مشکل 

دارد چون رویکرد نظام بر این است 
که به تدریــج تصدی گری به بخش 
خصوصی ســپرده شــود.عزت الله 
اکبری تالارپشــتی - نماینده مجلس 
و عضو شــورای گفت وگــو - نیز 
معتقد است اگر قرار باشد تنظیمی در 
بازار رخ دهد هزینه آن را باید دولت 

پرداخت کند و نه بخش خصوصی.
بنابرایــن اعضــای شــورای 
گفت وگو درباره این موضوع به این 
جمع بندی رســیدند که وزارت راه و 
شهرســازی مصوبه ستاد تنظیم بازار 
در ســال ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ در ارتباط با 
افزایــش قیمت بلیت به ترتیب ۲۵ و 
۲۹ درصد را برای قطارهای ۵ ستاره 
نیز مانند سایر قطارها حداکثر تا پایان 
ســال جاری برای اجــرا ابلاغ کند و 
اجرای مصوبه شورای گفت وگو نیز 

از سوی دبیرخانه پیگیری شود.
تغییر تعرفه های ثبت اقلام 

دارویی از دلاری به ریالی
بررسی مشکلات واردکنندگان 
دارو، افزودنی و مواد بیولوژیک درباره 
دریافــت تعرفه صــدور مجوزهای 
ورود و ثبت و عوارض ۱.۶۵ درصد 
فوب کالاهای دامپزشــکی از ابتدای 
ســال جاری بــا ارز ETS موضوع 
دیگری بود که در این نشست مطرح 

و بررسی شد.
در این رابطه اعضای شــورای 
گفت وگــو با توجه بــه آنچه فعالان 
اقتصــادی مطرح کردند با پیشــنهاد 
دبیرخانه شــورای گفت وگو مبنی بر 
تغییر تعرفه های ثبت اقلام دارویی از 
دلاری به ریالی، موافقت کرده و قرار 
شــد رقم و میزان عوارض در جلسه 

کمیسیون مربوطه در دولت بر اساس 
داده های دقیق کارشناسی محاسبه و 

تعیین شود.
دربــاره این موضــوع نیز باید 
گفت که چون قانون تجمیع عوارض 
تصویب شــده و از زمــان اجرایی 
شــدن قانون مالیــات ارزش افزوده 
دریافت عوارض توسط دستگاه های 
اجرایی، صورت نمی گیرد و از طرفی 
بــه طور کل دریافت دلاری عوارض 
در کشور طبق قانون اساسی درست 
نیست، اعضای شــورای گفت وگو 
تغییر تعرفه های ثبت اقلام دارویی از 

دلاری به ریالی را تصویب کردند.
هرچند در ایــن رابطه نماینده 
سازمان دامپزشکی کشور معتقد بود 
که داروهای دامپزشکی از نظر حجم 
بسیار بیشتر از داروهای انسانی هستند 
و در حجم های بسیار بالا وارد کشور 
می شوند و مقایســه این دو با هم از 
نظر هزینه ها درست نیست. از طرف 
دیگر سازمان دامپزشکی بنابر مصوبه 
هیــات وزیران در زمان دولت وقت، 
عوارض مربوطه را به صورت دلاری 
دریافت کرده است. نکته دیگری که 
در این ارتباط مطرح شــد این بود که 
هزینه وسایل و تجهیزاتی که به هنگام 
ورود اقلام داروی دامپزشکی استفاده 
می شــوند همگی به صورت دلاری 
اســت، پس عوارضی که ســازمان 
دریافت می کند نیز باید دلاری باشد.

ابلاغ مصوبه هیات دولت 
دربــاره میزان عــوارض مواد 

معدنی پیگیری شود
در بخش دیگری از این نشست 
محمدرضــا بهرامــن - نایب رئیس 

اتاق ایران - از ابلاغ نشــدن مصوبه 
هیات دولت درباره موضوع نشست 
قبل شورای گفت وگو انتقاد کرد و از 
وزیر اقتصاد خواســت تا تسریع در 
روند ابلاغ این مصوبه را پیگیری کند.
احمدرضا فرشــچیان - رئیس 
کمیسیون مدیریت واردات اتاق ایران 
- از وزیر اقتصاد خواســت تا مصوبه 
مربوط بــه پرداخت ارزش افزوده بر 
کالاهای وارداتی همانند آنچه از سال 
۱۴۰۰ برقرار بوده است از ابتدای سال 

۱۴۰۲ نیز اجرایی شود.
بر اســاس اظهــارات او، از آذر 
ســال جاری مصوبه جــاری مربوط 
به پرداخت ارزش افزوده بر کالاهای 
وارداتی در گمرکات منقضی شد که 
با توجه به مشکلات نقدینگی مترتب 
بر بخش خصوصی درخواســت این 
اســت که شــیوه پرداخت بر اساس 
سررسید ضمانت نامه بانکی منتهی به 
همان ســال مجدد در دستورکار قرار 

بگیرد.
در ادامه رضا رســتمی -  رئیس 
کمیسیون حمل ونقل اتاق ایران - از 
تعلیق بیمه سبز ایران و ایجاد مشکلات 
برای بخش حمل ونقل کشور صحبت 
کرد. بر اســاس اظهــارات او امروز 
کشــورهای همســایه این بیمه را با 
هزینه های هنگفت بــرای رانندگان 
ایرانــی صادر می کننــد که چندان به 
معتبــر بودن آنها نمی تــوان اطمینان 

داشت.
او از وزیر اقتصاد درخواســت 
کرد که برای رســیدگی به این چالش 
جــدی، پیگیری هــای لازم را انجام 

دهد.

در نشست شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی؛  

تغییر تعرفه های ثبت اقلام دارویی 
از دلاری به ریالی تصویب شد
اعضای شورای گفت وگو در صدونوزدهمین نشست خود تغییر تعرفه های ثبت اقلام دارویی از دلاری 

به ریالی را تصویب کردند.

گروه اقتصــادی  - صالحی 
بــا بیان اینکه در حــال حاضر دنیا به 
ســمت تولید خودرو های با مصرف 
کــم رفته، در حالی که در ایران به ازای 
هر ۱۰۰ کیلومتر تقریباً ۱۰ لیتر بنزین 
لازم اســت، اذعان کرد: متأســفانه 
فضای غیررقابتــی در حوزه خودرو 
باعث شده که خودروسازان به سمت 

بهینه سازی خودرو ها نروند.
در ســال ۱۴۰3، واردات بنزین 
بیش از 3 میلیارد دلار تخمین زده شده 
که نشــان از تعمیق بحران و تشدید 
ناترازی بنزین دارد که به اقتصاد کشور 

نیز ضربه زده است.
یکــی از موضوعــات بســیار 

خطرناک در حوزه سیاســت گذاری 
اقتصادی کشور، وابستگی به واردات 
بنزین و تشــدید ناتــرازی تولید و 
مصارف بودجه ۱۴۰3 است که موجب 
خواهد شــد، علاوه بــر اینکه امنیت 
انرژی کشــور مختل شود و به خطر 
بیفتد، در ســمت دیگر نیز فشار و بار 
مالی جدی بر بودجه خواهد گذاشت. 
این موضوع از این نظر اهمیت دارد که 
طبق برآورد های اولیه در زمینه جدول 
تبصره هدفمنــدی یارانه های انرژی 

بیش از ۲۰۰ هزار میلیارد تومان کسری 
قطعــی در این بخش وجود دارد که با 
توجه  به محوریت و مصارف اساسی 
ایــن بخش، باید در جهت تراز کردن 
جدول تبصره هدفمندی بودجه ۱۴۰3 
اقدامات فوری و جدی صورت گیرد.
مهم ترین پارامتر تغییرکننده در 
این بخش، بحث بنزین است؛ بنزینی 
که ســال گذشته ما صادرکننده بودیم 
و صــادرات بنزین داشــتیم، حالا با 
ناترازی جدی و تشــدید آن در سال 

۱۴۰3 روبــه رو شــدیم که موجب 
خواهد شــد نه  تنها دیگر در ســمت 
منابع صادرات بنزین را نداریم، بلکه 
در سمت مصارف نیز شاهد افزایش 
بیــش از ۱۲۰ هــزار میلیاردتومانی 
مصارف تبصــره هدفمندی یارانه ها 
هســتیم که موجب کســری بودجه 
۲۰۰ هــزار میلیاردتومانی در لایحه 
بودجــه ۱۴۰3 خواهیم بود. در همین 
خصوص با حمیدرضا صالحی، عضو 
هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران 

به گفت وگو نشسته که نتیجه را با هم 
می خوانیم. حمیدرضا صالحی با بیان 
اینکه با ساخت پالایشگاه خلیج فارس 
بخش زیادی از واردات بنزین از بین 
رفــت، عنوان کرد: تا قبل از آن برخی 
دولت ها اصرار به صادرات نفت خام 

و واردات بنزین داشتند.
دبیــرکل و عضــو هیأت مدیره 
فدراســیون صادرات انرژی و صنایع 
وابســته، با بیان اینکــه پس احداث 
پالایشگاه ســتاره خلیج فارس ایران 

مــازاد بنزین خود را به کشــور های 
دیگر ارســال می کرد، خاطرنشــان 
کرد: متأسفانه در ســال های اخیر به 
دلیل مصرف بی رویــه و تولید بیش 
از حد خودرو بی کیفیت مجدد شاهد 
واردات بنزین به کشــور هستیم. این 
عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی 
تهران گفت: بــه دلیل بنزین ارزان در 
ایــران، همواره شــاهد قاچاق بنزین 

کشور هستیم.
صالحی با بیان اینکه متأســفانه 

خودرو هایی که در کشور مورداستفاده 
قرار می دهیم، مصرف بهینه و پایینی 
ندارنــد. همین موضــوع بر افزایش 
میزان مصرف و در نتیجه بروز ناترازی 
دامن زده است، ابراز کرد: خودرو های 
فرســوده نیز نقش مهمی در افزایش 
مصرف بنزین در کشور دارند و لازم 
است فکری به حال افزایش کیفیت و 
خارج کردن خودرو های فرســوده و 
قدیمی کنیم. وی با بیان اینکه در حال 
حاضر دنیا به سمت تولید خودرو های 

با مصرف کم رفته، در حالی که در ایران 
به ازای هر ۱۰۰ کیلومتر تقریباً ۱۰ لیتر 
بنزین لازم است، اذعان کرد: متأسفانه 
فضای غیررقابتــی در حوزه خودرو 
باعث شده که خودروسازان به سمت 

بهینه سازی خودرو ها نروند.
صادرات  فدراســیون  دبیرکل 
انــرژی در پایان با بیــان اینکه ایران 
جزو ده کشور تولید آلاینده دنیاست، 
عنــوان کرد: یکی از عواملی که باعث 
این موضوع شده، خودرو ها فرسوده 
با مصــرف بنزین بالاســت که باید 
تغییر تحول دراین خصوص صورت 
بگیرد؛ برای نمونه، می توان حمل ونقل 

عمومی را برقی کرد.

دبیر کل فدراسیون صادرات انرژی ؛

برای حل معضل ناترازی بنزین، باید فکری به حال صنعت خودرو و خودرو های فرسوده کرد

رییس انجمن ملی خرما کشور مطرح کرد:

محدودیت صادرات خرما با وجود ۵۰ درصد مازاد بازار

چــون قانون تجمیع عــوارض تصویب شــده و از زمان اجرایی شــدن قانون مالیات 
ارزش افزوده دریافت عوارض توسط دستگاه های اجرایی، صورت نمی گیرد و از طرفی 
به طور کل دریافت دلاری عوارض در کشور طبق قانون اساسی درست نیست، اعضای 
شورای گفت وگو تغییر تعرفه های ثبت اقلام دارویی از دلاری به ریالی را تصویب کردند.

گروه اقتصادی - رییس کل بیمه 
مرکــزی گفت: بعد از فراز و فرودهای 
متوالی برنامه این اســت که با شــروع 
اسفندماه نیاز نباشد مردم برای پرداخت 
هزینه هــای دارو، نســخ فیزیکی را به 
بیمه های تکمیلی ارائــه دهند. »علی 
استادهاشمی« رئیس کل بیمه مرکزی 
با حضور در غرفه ایرنا در نمایشــگاه 
مطبوعات و رســانه گفت: بحث نسخ 
الکترونیک نزدیک به ۲ ســال است که 
بین بیمه گرهای پایه، وزارت بهداشت 

و بیمه هــای تکمیلی و بیمه مرکزی در 
حال انجام اســت. اکنون بعد از فراز و 
فرودهای متوالی برنامه این اســت که 
با آغاز اســفندماه نیاز نباشد مردم عزیز 
برای پرداخت هزینه های دارو، نســخ 
فیزیکی را بــه بیمه های تکمیلی ارائه 
دهند. مبنا این اســت که نســخه هایی 
که در داروخانه هــا برای بیمه گرهای 
پایه می رود و محاســبات روی آن ها 
انجام می شود برای بیمه های تکمیلی 
ارسال شــود. بیمه مرکزی در فرصت 

بســیار کوتاهی حدودا بین 3 تا ۵ روز 
ارزیابی های خــود را انجام می دهد تا 
پرداخــت صــورت بگیرد.رئیس کل 
بیمه مرکزی تصریح کرد: اگر نیاز باشد 
که بررســی مجددی انجام شود به فرد 
اطلاع  می دهیم تا نسخه را دوباره برای 
ما ارسال کند. این طرح اکنون روی دارو 
انجام می شود تا پس از آن به مرور سراغ 
کلینیک و بخش هــای دیگر خواهیم 
رفت.وی درباره ضریب نفوذ صنعت 
بیمه در دولت سیزدهم گفت: بخشی از 

فرمولی که برای محاسبه ضریب نفوذ 
داریم به پرداخت حق بیمه های تولیدی 
در صنعت و بخشــی دیگــر به تولید 
ناخالص داخلی برمی گــردد که آمار 
آن باید تا ۲ ماه پس از پایان سال نهایی 
شود. احتمالی که می دهیم این است که 
ضریب نفوذ با رشد همراه شود. به این 
دلیل که در بیمه های تکمیلی توانسته ایم 
حق بیمــه را افزایش دهیم و در برخی 
رشــته ها مانند بیمه عمر نسبت به سال 
گذشته استقبال بیشتری از سوی مردم 

انجام شــده است. برای رسیدن به یک 
ضریب نفوذ خود در صنعت بیمه باید 
تلاش کرد که بیمه بیش از گذشــته در 
سبد زندگی مردم قرار بگیرد. برای این 
کار باید محصولات جدیدی طراحی 
کنیــم تا مردم با بیمه ها بیشــتر آشــنا 
شــوند. ۲ ابزار برای آینده صنعت بیمه 
دارای اهمیت است. یکی فناوری های 
جدیدی است که ما به سرعت در سال 
جاری به سمت استفاده از فناوری های 
جدید رفتیم. دیگری محصولات جدید 

است که باید بر اســاس فناوری های 
جدید طراحی شــود. امسال کارهای 
خوبی در صنعت بیمــه انجام داده ایم 
و امیدواریم نتایج خوبی داشــته باشد.

وی درباره کروکــی برخطر گفت: از 
آذر امسال »کروکی برخط« در کشور به 
مرحله اجرا درآمده است و به صورت 
هفتگــی در حال رفع مشــکلات آن 
هســتیم تا مردم در سفرهای نوروزی 
به شکل کامل بتوانند از کروکی برخط 

استفاده کنند.

گروه اقتصادی - رییس انجمن 
ملی خرما کشــور با اشاره به عوارض 
۵۰ درصــدی صــادرات خرما، اظهار 
کرد: در حــال حاضر ۵۰ درصد خرما 
مازاد بازار در ســردخانه ها دپو شده اند 
و ضرر کشاورزان را باید وزارت جهاد 

کشاورزی تقبل کند.
نشست خبری انجمن ملی خرما 
ایران با موضــوع »تنظیم بازار خرمای 
ماه مبارک رمضان« در محل این انجمن 
برگزار شد. محسن رشید فرخی، رئیس 
انجمن ملی خرما ایران گفت: ۴۰ تا ۵۰ 
درصد مصرف داخلی و خارجی خرما 

معمولاً در ماه مبارک رمضان است.
وی با اشاره به میزان تولید خرما در 
کشور افزود: سالانه حدود یک میلیون 
و 3۰۰ هزار تن خرما در کشــور تولید 

می شود که از این آمار ۷۰ درصد مصرف 
داخلی برای مصــارف مردم و صنایع 
تبدیلی است و 3۰ درصد صادر می شود
وی با بیان اینکه سرانه مصرف در 
کشور حدود ۷ کیلو گرم است، ادامه داد: 
میزان مصرف در برخی استان ها 3۰ کیلو 
گرم به ازای هر فرد و در بعضی استان ها 

هم حدود ۱.۵ کیلو گرم است.
فرخی گفت: سال گذشته درآمد 
حاصل از صادرات حدود ۵۰۰ میلیون 
دلار بود که طی برنامه ۵ ساله قرار است 
این عدد به یک میلیارد دلار برســد اما 
صدور بخشــنامه های خلق الســاعه 

اهداف را تحت شعاع قرار می دهد.
رئیس انجمن ملی خرما کشور با 
اشاره به عوارض ۵۰ درصدی صادرات 
خرما، اظهار کــرد: در حال حاضر ۵۰ 

درصد خرما مازاد بازار در سردخانه ها 
دپو شــده اند و ضرر کشاورزان را باید 

وزارت جهاد کشاورزی تقبل کند.
رشــیدفرخی یادآور شد: تعیین 
عوارض ۵۰ درصدی صادرات خرما از 
صفر به معنی ممنوعیت صادرات بوده 
و چون اوج مصرف چه در داخل و چه 
صادرات در این مقطع زمانی )ماه مبارک 
رمضان( است اگر محقق نشود پس از 
آن دچار مشکل می شویم و محصولات 
روی دست کشاورزان باقی می ماند زیرا 
آمار مصرف در فصل تابســتان بسیار 
کاهــش می یابد ضمن اینکــه از اوایل 

مرداد برداشت محصولات جدید آغاز 
می شــود.وی تصریح کرد: امســال تا 
امروز ۲۱۰ میلیون دلار صادرات داشتیم 
و تا عدد سال گذشته هنوز ۲۴۰ میلیون 
دلار فاصله داریم. این در حالی اســت 
کــه در برخی اقلام خرمــا بیش از ۵۰ 
درصد محصولات سال زراعی گذشته 

به فروش نرسیده است.
رشید فرخی با بیان اینکه ایران به 
لحاظ تنوع و ارقام مقام نخســت را در 
جهان دارد، گفــت: تنوع محصولات 
ایرانی تمام سلایق را پوشش می دهد. 
در بازار صادراتی نیز ایران بعد از مصر 

مقــام دوم را دارد و رقیــب ما در بازار 
جهانی عربستان است که با حدود یک 
میلیون و ۲۰۰ تا ۲۵۰ هزار تن در جایگاه 
سوم ایستاده است. وی درباره بازارهای 
هدف عنــوان کرد: بنا بــه اقتضائات 
زمانــی بازارهای هدف تغییر می کند و 
در حال حاضر پــس از اعمال تحریم 
بخش زیادی از صادرات خرما کشــور 
به کشــورهای CIS، هند، کشورهای 
جنوب شرقی و تا حدودی اروپا است.

وی عنــوان کرد: اعمــال محدودیت 
باید از قبل بــه اطلاع تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان برســد زیرا قراردادهای 

بین المللی معمولاً یک ســاله است و 
عدم تأمین محصولات اعتبار کشور و 
صادرکنندگان را زیرسوال برده و بازارها 
به دست رقیبان می افتد.وی با تاکید بر 
اینکه ۵۰ درصد موجودی سردخانه ها 
مازاد نیاز بازار اســت، گفت: موجودی 
انبارهای فروشــگاه های زنجیره ای و 
سایر فروشــگاه ها کامل است ضمن 
اینکه بر اســاس ســخنان سرپرست 
سازمان تعاون روستایی کشور بیش از 
۱۰۰۰ تن خرما از ســوی این سازمان 

ذخیره سازی شده است.
وی ادامــه داد: انجمن ملی خرما 

ایــران اعــلام آمادگی کــرد که خرما 
مورد نیاز بازار را با قیمت مناســب در 
مبدا تأمین می کند ضمــن اینکه بازار 
صادرات را هم می تواند مدیریت نماید؛ 

اما استقبال نشد.
رشــید فرخی اظهــار کرد: خرما 
مضاعفی ســال گذشــته هر کیلو گرم 
حدود ۷۰ هزار تومان بود که امســال با 
تــورم حدود ۱3 درصدی بین ۸۰ تا ۸۵ 
هزار تومان قیمت گذاری شــده است 
در حالی که نرخ تورم کشــور بیش از 
۴۰ درصد است.این کارشناس بخش 
کشاورزی افزود: سال گذشته با وجود 
موجودی کمتر از امسال تنظیم بازار ماه 
مبارک رمضان بدون مشکل انجام شد و 
حتی فروشگاه های زنجیره ای که خرما 
را در روزهای عادی با ســود بین ۴۰ تا 

۵۰ درصدی به فروش می رسانند در این 
مقطع با سود ۱۰ تا ۱۵ درصدی عرضه 

کردند. 
رئیس انجمن ملــی خرما ایران 
با بیــان اینکه تولیدکننده و صادرکننده 
زخم خورده بخشنامه های خلق الساعه 
است، گفت: حدود ۷۰۰ هزار کشاورز 
در تولید خرما فعالیت دارند و حدود ۴ 
میلیون نفر به طور مستقیم و غیرمستقیم 

در این صنف مشغول به کار هستند.
رشــیدفرخی در پایان گفت: ۱3 
اســتان در حوزه تولیــد خرما فعالیت 
دارند و ۶ اســتان نخل خیز کشور هم 
شامل سیستان و بلوچستان، هرمزگان، 
خوزستان، بوشهر، فارس و کرمان بوده 
که به لحاظ اقتصادی درآمدشان وابسته 

به تولید این محصول است.

گروه اقتصــادی - کارشــناس امور بانکــی گفت: اعتبارســنجی 
 شــیوه روز دنیاســت و بانک هــا و دریافت کنندگان تســهیلات به آن نیاز 

دارند.
آلبرت بغزیان کارشــناس امور بانکی گفت: ملاک اعطای تســهیلات 
اعتبارسنجی است یعنی زمانی که متقاضی برای دریافت تسهیلات مراجعه 
می کند در ابتدا رتبه اعتباری آن سنجیده و سپس سطح ضامن یا ضامن های 

مورد نیاز آن مشخص می شود.
ایــن کارشــناس امور بانکی اظهار کرد: در اعتبارســنجی مشــخص 
 می شــود که فرد در بازپرداخت تسهیلات گذشته چه الگوی رفتاری داشته 

است. 
مدتــی اســت کــه مطــرح می شــود بناســت از الگــوی جدیــد 
اعتبارســنجی رونمایــی شــود بنابــر اعلام مســئولان در مــدل جدید 
 اعتبارســنجی بناســت اطلاعــات بیشــتری مــورد ســنجش قــرار 

گیرد.
او در ادامــه بیــان کــرد: اعتبارســنجی شــیوه روز دنیاســت و از 
بانک هــا تــا دریافت کننده تســهیلات به آن نیاز دارند بــا توجه به این که 
اعتبارســنجی دقیق و اصولی سطح ریســک را هم کاهش می دهد بنابر این 
اعتبارســنجی اصولی و دقیق می تواند در ســرعت پرداخت تسهیلات هم 
موثر واقع شــود. در کل اعتبارســنجی مســیر ارزیابی مناسبی خواهد بود 
 تا علاوه بر ســنجش ریســک برخی از مانع تراشــی هم به حداقل ممکن 

برسد.
پیش از این مهران محرمیان معاون فناوری های نوین بانک مرکزی گفته 
بود: یکی از پروژه های که بشــدت این روز ها جای آن خالی است و به امید 
خدا در ســال ۱۴۰۲ اتفاق خواهد افتاد بحث اعتبارســنجی است در حوزه 
تســهیلات خرد شاهد روان شــدن خواهیم بود همچنین نگرانی بانک ها از 

نکول رفع می شود.  
پوشــش اعتبارســنجی در مدل جدید از 3۰ درصــد به ۱۰۰ درصد و 
دقت آن از ۶۰ درصد به حدود ۸۰ درصد می رسد در روش جدید عواملی 
همچــون جرایم راهنمایی و رانندگی، بدهی بانکی و ســه جلد محکومیت 

بانکی بررسی می شود. 

امکان پرداخت هزینه بیمه تکمیلی دارو بدون ارائه نسخه از اسفند اجرا می شود

اقتصادی - سرپرســت  گروه 
شرکت عمران شهرهای جدید گفت: 
پهنه های سکونتگاهی جدید در سواحل 
خلیج فارس و دریای عمان شناســایی 
شــده و در صدد هســتیم در اجرای 
این پروژه با ســایر اســتان های کشور 

هم پیوندی برقرار شود.
ســعید غفــوری، سرپرســت 
شــرکت عمران شــهرهای جدید در 
خصــوص برنامه آن شــرکت برای 
احداث شــهرک ها و شهرهای جدید 
در منطقــه مکران، گفت: شــهرهای 
ساحلی بزرگ ترین پروژه زیرساختی 
و ســکونت گاهی تاریخ ایران و منطقه 
خاورمیانه محسوب می شود که در گام 
اول دو میلیــون نفر جمعیت و حجم 
بسیاری از زیرســاخت ها و خدمات 

روبنایی را تحت تأثیر قرار می دهد.

سرپرســت شــرکت عمــران 
شهرهای جدید با تاکید بر اینکه در اجرا 
سیاست های کلی توسعه دریا محور، 
ابلاغی مقام معظم رهبری بخشــی از 
اقدامات در حال پیگیری است، توضیح 
داد: در اجرای سیاست های ابلاغی و با 
هدف مدیریت توزیع جمعیت و فعالیت 
در شــرایط کاهش منابع آبی کشــور، 
مسائل زیست محیطی و تراکم بیش از 
حد برخی از مادر شــهرها از یک سو 
و لزوم بهره گیری از اقتصاد دریامحور 
در بازار رقابت جهانی از ســوی دیگر، 
شرکت مادر تخصصی عمران شهرهای 
جدید، اقدام به شناسایی پهنه های دارای 
قابلیت ساخت سکونت گاه جدید در 
ســواحل خلیج فارس و دریای عمان 
کــرده اســت.به گفته غفــوری، این 
ســکونتگاه ها مجموعه هــای کاملی 

متشکل از فضاهایی برای فعالیت های 
متنوع اقتصادی در مقیاس محلی، ملی 
و بین المللی؛ سکونت اقشار مختلف 
اقتصادی و اجتماعی؛ فضاهای خدماتی 
پشتیبان بخش های تولید و گردشگری 
ساحلی و دریایی و کشاورزی و سایر 
فعالیت هایی است، که یک سکونت گاه 
کامل را شکل می دهد.وی توضیح داد: 
این حرکــت در این مقیاس بزرگترین 
پروژه زیرســاختی و ســکونتگاهی 
تاریخ کشور و حتی منطقه خاورمیانه 
محســوب می شــود کــه در گام اول 
بیش از ۲ میلیون نفر جمعیت و حجم 
بسیاری از زیرســاخت ها و خدمات 
روبنایی را تحت تأثیــر قرار می دهد. 
همچنیــن، بهره گیــری از توان بخش 
خصوصی داخلــی و خارجی، جامعه 
تخصصی، دانشگاهی و توانمندسازی 

جامعه محلی و بومی و برگشت عوائد 
ناشی از توسعه به تمامی اقشار جامعه 
از رویکردهــای اصلــی حاکم بر این 

حرکت است.
غفــوری تصریح کــرد: تلاش 
بــر ایــن اســت در این پــروژه بین 
اســتان های ســاحلی جنوب ایران با 
سایر استان های کشور، هم پیوندی های 
اقتصادی، سرمایه گذاری، مدیریتی و 
هم پیوندی هــای اجتماعی و فرهنگی 
برقرار شــود. بــرای تحقق این هدف 
نیز، هماهنگی ها و جلســات متعددی 
با اســتانداران و مدیران اســتان های 
غیرساحلی )ســواحل جنوب کشور( 
نیز برگزار شده و ساختاری از همکاری 
در سطح ملی حول این محور در حال 
شکل گیری است. وی تاکید کرد: یکی 
از برنامه های شرکت عمران شهرهای 

جدیــد بــرای معرفی دســتاوردها 
و انتظــارات ایــن پــروژه، برگزاری 
همایشــی در ســطح ملی و با حضور 
سرمایه گذاران بخش خصوصی برای 
معرفی فرصت های ســرمایه گذاری و 
سازوکارهای همکاری مشترک است 
کــه در آینده ای نزدیک برگزار خواهد 
شد.غفوری گفت: در گام اول، ۲۷ پهنه 
مســتعد استقرار این سکونتگاه ها در ۴ 
استان ساحلی جنوب شناسایی و مکان 
آنها به تصویب استان ها و شورای عالی 

شهرسازی و معماری رسید.
بــه گــزارش شــرکت عمران 
شــهرهای جدید و به گفته وی، در گام 
دوم، مطالعــات برنامه ریزی فضایی و 
طرح جامع این سکونت گاه در دستور 
کار شــرکت عمران شهرهای جدید 
قرار گرفته و با ســرعت بسیار خوب، 

عملیات اجرایی دو سکونت گاه از این 
تعداد شــامل شهر جدید خلیج فارس 
در شرق شهر بندرعباس و شهر جدید 
مکران مرکزی در منتهی الیه شرقی استان 
هرمزگان در سفر استانی هیئت دولت و 
با حضور وزیر راه و شهرسازی هم زمان 
با آغاز دهه مبارک فجر آغاز شد. انتظار 
این اســت که عملیات اجرایی 3 شهر 
جدید دیگر تا شهریور ماه ۱۴۰3 آغاز 
شــود، ظرفیت جمعیت پذیری این ۵ 
سکونت گاه بیش از ۵۰۰ هزار نفر است.

سرپرست شرکت عمران شهرهای جدید عنوان کرد:

شناسایی پهنه های سکونت گاهی جدید در سواحل خلیج فارس و دریای عمان


